

New Art Historical Resources on the Web [1]

ArtHist Redaktion

The Graphikportal - Europe's first union online catalogue especially designed for drawings and prints has just been launched

Gudrun Knaus
gudrun.knaus@fotomarburg.de

The Graphikportal - Europe's first union online catalogue especially designed for drawings and prints has just been launched:

<https://www.graphikportal.org>

The art historical database developed at the German Documentation Centre for Art History - Bildarchiv Foto Marburg, provides a large online pool of works of art of the European cultural heritage. At the start, around 300,000 works of art from 24 European collections are online, including the prints and drawings departments of the Staatliche Museen zu Berlin - Preußischer Kulturbesitz, the Staatliche Kunstsammlungen Dresden and the Hamburger Kunsthalle. The Albertina and the MAK Bibliothek und Kunstblättersammlung in Vienna, the Graphische Sammlung of the ETH Zurich and the Zentralbibliothek Zürich or the Biblioteca Hertziana - Max Planck Institute for the History of Art in Rome are also present. Last but not least, the collections of the Virtuelles

Kupferstichkabinett, a cooperation between the Herzog Anton Ulrich Museum and the Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel, will be integrated as well.

For the first time across collections the new Graphikportal makes these hidden treasures of the European cultural heritage accessible to a wider public on the Internet. All these institutions are members of the international working group «Graphik vernetzt» (Graphics networked), which aims to agree on common digitization standards and designing strategies for the further digital networking of graphic collections. This digital networking offers a real scientific added value, which can be used for the first time in the graphics portal on this scale. For example, all proofs deriving from the same plate or block are brought together in one search result.

Das Graphikportal - Europas erste gemeinsame Datenbank speziell für graphische Bestände ist jetzt online:

<https://www.graphikportal.org>

Das Graphikportal, eine am Deutschen Dokumentationszentrum für Kunstgeschichte - Bildarchiv Foto Marburg entwickelte kunsthistorische Fachdatenbank, macht einen großen Fundus von

Kunstwerken des europäischen kulturellen Erbes online zugänglich. Beim Start sind rund 300.000 Kunstwerke aus 24 Sammlungen vertreten. Zu den bislang integrierten Sammlungen gehören bedeutende Museen, Bibliotheken und Forschungseinrichtungen, wie etwa die Kupferstichkabinette der Staatlichen Museen zu Berlin - Preußischer Kulturbesitz, der Staatlichen Kunstsammlungen Dresden oder der Hamburger Kunsthalle. Auch die Albertina und die MAK-Bibliothek und Kunstblättersammlung in Wien, die Graphischen Sammlungen der ETH Zürich und der Zentralbibliothek Zürich oder die Bibliotheca Hertziana – Max Planck-Institut für Kunstgeschichte in Rom sind mit dabei. Nicht zuletzt werden die Bestände des Virtuellen Kupferstichkabinetts, einer Kooperation des Herzog Anton Ulrich-Museums

Braunschweig und der Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel, integriert.

Alle genannten Institutionen sind Mitglied im internationalen Arbeitskreis „Graphik vernetzt“, der das Ziel hat, gemeinsame Digitalisierungsstandards zu verabreden und Strategien für die weitergehende digitale Vernetzung graphischer Sammlungen zu entwerfen. Diese Vernetzung bietet einen echten wissenschaftlichen Mehrwert, der im Graphikportal zum ersten Mal in diesem Umfang nutzbar ist. Zum Beispiel können alle Abzüge von derselben Druckform in einem Suchergebnis zusammengebracht werden.

For further information please contact:

Dr. Gudrun Knaus

wissenschaftliche Mitarbeiterin

Quellennachweis:

WWW: New Art Historical Resources on the Web [1]. In: ArtHist.net, 06.12.2017. Letzter Zugriff 20.12.2025. <<https://arthist.net/archive/16445>>.